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technologie. Al gaat kleding ook over identiteit, het is iets 
heel persoonlijks. Door uit te zoomen en ook dit soort 
zaken onder de aandacht te brengen, hopen we dat we 
hierover helderder gesprekken kunnen voeren.’ 

Wat zijn de huidige vragen rond de toekomst 
van enhancement? Gaat dat om dingen 
als hersenimplantaten waardoor blinden 
weer kunnen zien en de vraag of ze dat wel 
 willen?
‘Enhancement betekent dat je je lichaam in staat stelt 
iets te doen wat het zelf niet kan. Dat kan een hechting 
zijn als het lichaam een wond zelf niet dicht krijgt, maar 
misschien valt make-up er ook wel onder. In de sociale 
context dan – ook hier kun je weer door verschillende 
lenzen naar kijken. In de sportfilosofie definieert men 
drie soorten interventies als enhancement, dat levert een 
bruikbare onderverdeling op om het gesprek genuan-
ceerd te kunnen voeren. Ten eerste zijn er de inter-

er hierdoor op het zorgsysteem komt te staan. Wat wij 
vooral proberen te doen is mensen handvatten aanreiken 
en invalshoeken aanbieden, zodat ze zelf over al deze 
onderwerpen kunnen nadenken. Dat wordt niet mak-
kelijk, maar ik hoop dat we zo een bijdrage leveren aan 
het voeren van het gesprek.’

Wat is het uiteindelijke doel? Wilt u achter-
halen welke ontwikkelingen misschien een 
beetje moeten worden afgeremd en welke 
andere juist gestimuleerd?
‘Nee. We willen dit soort ontwikkelingen niet sturen, we 
hopen dat het gesprek erover genuanceerder wordt. Ik 
probeer ook bepaalde ideeën over het verbeteren van het 
lichaam een beetje te demystificeren. Veel mensen den-
ken als het over enhancement gaat: “Wat is dat nou weer? 
Dat moeten we maar niet doen.” Maar neem bijvoor-
beeld kleding – dat is óók een vorm van enhancement. 
Daar staat niemand bij stil, want het is al een heel oude t

2011 - 2015: 
studeerde product design 
aan de kunstacademie  
Willem de Kooning in  
Rotterdam

2014 - 2015: 
trainee bij Next Nature in 
Amsterdam, een instituut dat 
nadenkt over nieuwe per-
spectieven voor de toekomst 

2015 - 2018: 
master media technologie, 
Universiteit Leiden

2018 - 2022: 
technology experience  
designer bij Deloitte

2022 - heden: 
toekomstonderzoeker bij STT

foto: sam rentmeester5 2    D E  I N G E N I E U R  •  S E P T E M B E R  2 0 2 3

De Ingenieur in gesprek

Is de uitkomst van dat soort vragen niet 
nogal persoonsafhankelijk?
‘Iedereen moet voor zichzelf de afweging maken: wat wil 
ik en wat voor implicaties heeft dat voor mij en voor de 
mensen om me heen? Daarnaast zijn er de kosten en 
de baten voor de maatschappij. Ik denk dat het goed is 
dat we daarover nadenken, of het nu gaat over medica
tie en behandeling, over het uitdragen van je identiteit 
of over de manier waarop je zorg wilt ontvangen als je 
oud en minder mobiel bent geworden. Wat voor de één 
superwenselijk is, kan voor een ander een verschrikking 
zijn. Neem een personal robot assistant die mensen kan 
wassen en douchen. Sommige mensen lijkt dat prettig, 
anderen moeten er niet aan denken. Maar wie mogelij
ke toekomsten heeft gezien, kan juist daardoor in zijn 
leven keuzen maken om te voorkomen er ooit mee te 
maken te krijgen. Daarom moeten we er nu met elkaar 
over praten. We moeten samen de mogelijke toekomst
scenario’s verkennen en een balans vinden, zodat we iets 
overhouden dat zowel werkbaar als wenselijk is. Door 
na te denken over toekomstscenario’s kunnen mensen 
anticiperen op wat ze zelf willen.’

Dus wat iemand wil, kan iets anders zijn dan 
wat wenselijk is?
‘Ja. Je kunt een groot onderzoek doet naar wat mensen 
willen en daar kan uitkomen dat iedereen ingrijpende 
plastische ingrepen wil om er prachtig uit te zien. Maar 
of dat wenselijk is, hangt ook af van de kosten, ten kos
te van wie of wat dat moet gaan en hoeveel extra druk 

De techniek schrijdt voort – denk aan hulpmiddelen, 
implantaten en genetische modificatie – en ook de so
ciale omgeving waarin we leven is aan veranderingen 
onderhevig. Dat gaat mensen hoe dan ook beïnvloeden. 
Maar wat is wenselijk als het om het lichaam gaat? Om 
hier achter te komen, werkt Robin Bergman sinds maart 
2022 bij de Stichting Toekomstbeeld der Techniek (STT) 
aan een verkenning van de toekomst van het lichaam.

U onderzoekt de gewenste toekomst van het 
menselijk lichaam. Maar is het niet gewoon 
een kwestie van afwachten wat de evolutie 
ons gaat brengen?
‘Dat ligt er aan wat we precies als het menselijk lichaam 
beschouwen. Veel mensen denken daarbij aan iets puur 
biologisch, maar ook sociale en mentale processen 
spelen een rol. De sociale keuzen die iemand maakt, 
 beïnvloeden het fysieke lichaam. Ik vind dat interessant. 
In mijn ogen vormen de fysieke, sociale en mentale 
 dimensie en de interactie daartussen samen het lichaam. 
Over de gewenste toekomst van dat lichaam heb ik met 
experts uit verschillende disciplines gesproken. Dat heeft 
drie thema’s opgeleverd: enhancement, dus verbetering 
van het lichaam, ageing ofwel gezonder ouder worden 
en identity, het uitdragen en vormgeven van je identiteit. 
Binnen al die thema’s speelt de vraag wat wenselijk is. 
Als het bijvoorbeeld gaat over verbetering, vinden we 
grote kosmetische ingrepen voor identiteitsdoeleinden 
dan wenselijk? Dit voorbeeld laat al zien dat de thema’s 
zelf ook weer verbonden zijn.’

Hoe maakbaar is ons lichaam? Willen we het verbeteren of aanpassen 
om onze identiteit uit te dragen? En hoe gaan we om met de uitdagin
gen van oud(er) worden? Over dat soort vragen wil toekomstonder
zoeker Robin Bergman mensen aan het denken zetten. Want iedereen 
heeft een lichaam, dus iedereen krijgt met deze vragen te maken.

Tekst: Marlies ter Voorde 

 ‘Kleding is ook een  
vorm van enhancement’

Robin Bergman verkent de toekomst van het lichaam



S E P T E M B E R  2 0 2 3  •  D E  I N G E N I E U R    5 3

technologie. Al gaat kleding ook over identiteit, het is iets 
heel persoonlijks. Door uit te zoomen en ook dit soort 
zaken onder de aandacht te brengen, hopen we dat we 
hierover helderder gesprekken kunnen voeren.’ 

Wat zijn de huidige vragen rond de toekomst 
van enhancement? Gaat dat om dingen 
als hersenimplantaten waardoor blinden 
weer kunnen zien en de vraag of ze dat wel 
 willen?
‘Enhancement betekent dat je je lichaam in staat stelt 
iets te doen wat het zelf niet kan. Dat kan een hechting 
zijn als het lichaam een wond zelf niet dicht krijgt, maar 
misschien valt make-up er ook wel onder. In de sociale 
context dan – ook hier kun je weer door verschillende 
lenzen naar kijken. In de sportfilosofie definieert men 
drie soorten interventies als enhancement, dat levert een 
bruikbare onderverdeling op om het gesprek genuan-
ceerd te kunnen voeren. Ten eerste zijn er de inter-

er hierdoor op het zorgsysteem komt te staan. Wat wij 
vooral proberen te doen is mensen handvatten aanreiken 
en invalshoeken aanbieden, zodat ze zelf over al deze 
onderwerpen kunnen nadenken. Dat wordt niet mak-
kelijk, maar ik hoop dat we zo een bijdrage leveren aan 
het voeren van het gesprek.’

Wat is het uiteindelijke doel? Wilt u achter-
halen welke ontwikkelingen misschien een 
beetje moeten worden afgeremd en welke 
andere juist gestimuleerd?
‘Nee. We willen dit soort ontwikkelingen niet sturen, we 
hopen dat het gesprek erover genuanceerder wordt. Ik 
probeer ook bepaalde ideeën over het verbeteren van het 
lichaam een beetje te demystificeren. Veel mensen den-
ken als het over enhancement gaat: “Wat is dat nou weer? 
Dat moeten we maar niet doen.” Maar neem bijvoor-
beeld kleding – dat is óók een vorm van enhancement. 
Daar staat niemand bij stil, want het is al een heel oude t

2011 - 2015: 
studeerde product design 
aan de kunstacademie  
Willem de Kooning in  
Rotterdam

2014 - 2015: 
trainee bij Next Nature in 
Amsterdam, een instituut dat 
nadenkt over nieuwe per-
spectieven voor de toekomst 

2015 - 2018: 
master media technologie, 
Universiteit Leiden

2018 - 2022: 
technology experience  
designer bij Deloitte

2022 - heden: 
toekomstonderzoeker bij STT

foto: sam rentmeester



S E P T E M B E R  2 0 2 3  •  D E  I N G E N I E U R    5 5BEELD: DEPOSITPHOTOS; DANNY CORNELISSEN/HAVENBEDRIJF ROTTERDAM (ONDER)

UIT DE
VERENIGING

Een greep uit het nieuws en het aanbod van activiteiten 
van het Koninklijk Instituut Van Ingenieurs (KIVI).

Uitbreiding van de haven

Artifi ciële intelligentie ontmaskerd

Woningen verwarmen met water-
stof in plaats van aardgas klinkt 
klimaatvriendelĳ k. Maar voorlopig 
is verwarmen met warmtenetten 
een beter idee, vindt Bert van Ren-
selaar, business director Energie-
transitie bĳ  Sweco. Die geven meer 
zekerheid en zĳ n goedkoper. Over 
deze stelling gaat dit netwerkcafé.
Netwerkcafé: Liever een warmtenet 
dan verwarming met waterstof, 
Arnhem, 2 oktober, 19.30-22.00 
uur, kivi.nl/afdelingen/regio-gelder-
land/activiteiten

De laser-radartechnologie lidar, die onder meer voor de topografi sche 
kaarten van het Actueel Hoogtebestand Nederland wordt gebruikt, is 
de afgelopen jaren snel ontwikkeld. De technologie past tegen woordig 
op een iPhone en het detail van de metingen is sterk ge stegen. 
Voor het meten van dĳ ken geeft dit nieuwe toepassingen. Zo kan, 
naast de buitenkant van de dĳ k, nu soms ook de binnenkant worden 
 gemonitord. Bĳ  deze workshop van het Netwerk Dĳ kmonitoring leert u 
hoe dat werkt. 
Workshop: Het gebruik van lidar op en in dĳ ken, Amersfoort, 27 september, 
14.00-17.00 uur, kivi.nl/afdelingen/bouw-en-waterbouwkunde/activiteiten 

Lidar voor dĳ kmonitoring

De containervolumes in Rotterdam blĳ ven naar 
verwachting de komende jaren sterk toenemen. 
Havenbedrĳ f Rotterdam bouwt daarom verder 
aan de Prinses Amaliahaven op Maasvlakte II. 
In deze haven zĳ n momenteel twee container-
terminals actief: APM Terminals en RWG. Samen 
gebruiken zĳ  ruim drie kilometer aan kaden. Deze 
excursie voert u langs de plekken waar men nu 
nieuwe diepzee- en binnenvaartkaden aanlegt. 
Hiermee kunnen de bedrĳ ven de terreinen rond 
de haven straks verder ontwikkelen. 
Excursie: Amaliahaven Rotterdam, 14 september, 
14.15-18.30 uur, kivi.nl/afdelingen/bouw-en-water-
bouwkunde/activiteiten 

Waterstof of warmtenet?

Na het uitkomen van ChatGPT-4 riepen meer dan duizend 
tech-experts op tot een pauze in de ontwikkeling van 
kunstmatige intelligentie. De snelheid waarmee AI ons 
leven infi ltreert zou volgens hen een bedreiging voor de 
samenleving kunnen zĳ n. Over de vraag of dat inderdaad 
zo is, gaat de lezing van Haroon Sheikh, fi losoof, schrĳ ver 
en bĳ zonder VU-hoogleraar strategic governance of global 
technologies, die voor de Wetenschappelĳ ke Raad voor 
het Regeringsbeleid meewerkte aan Opgave AI. Sheikh 
ontkracht de spookverhalen en hypes en gaat in op de 
kansen en risico’s van kunstmatige intelligentie. 
Lezing: Artifi ciële intelligentie – voorbĳ  de hype, UTwente, 
5 oktober, 19.30-21.00 uur, kivi.nl/afdelingen/kst/activiteiten

Q U O T E
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Eigenlijk is het een soort tijdmachine, 
die mensen een blik in de toekomst 
biedt. Ik zie de ontwerpen uit de wed-
strijd als onderdeel van de scenario’s, 

van de alternatieve toekomsten die we 
moeten verkennen.’

Waarom leidt collectief dromen tot 
wenselijke ideeën?
‘Collectief dromen kan invloed hebben op wat iemand 
wel of niet wil en leiden tot het vinden van waardering 
of gelijkgestemdheid. En door je dromen te visualiseren, 
kun je mensen ervan proberen te overtuigen. Dan krijg 
je medestanders en tegenstanders en dat maakt je ster-
ker, genuanceerder en scherper. Het is ook niet uniek, 
veel bedrijven en organisaties doen dit al veel langer. 
Voor hen is het noodzakelijk op een dergelijke manier 
de toekomst te verkennen, om risico’s in te schatten en 
te anticiperen op bepaalde veranderingen in de wereld. 
Daar komt het ook een beetje vandaan.’ 

Gaan deze dromen over de toekomst van de 
wereldburger of van de westerse mens?
‘Het gaat alleen over Nederland, jammer genoeg. Dat 
heeft te maken met specifieke omstandigheden, zoals 
hoe we hier de zorg hebben ingericht en met de cultuur 
die per land verschilt. Daarnaast heeft ons zorgsysteem 
demografische uitdagingen die heel specifiek zijn. Uit-
breiden naar andere West-Europese landen zou mis-
schien kunnen, maar zelfs dat wordt al heel lastig.’ 

Wat zou je de lezers van De Ingenieur willen 
meegeven?
‘Het is fantastisch om dingen te verzinnen, te ontwerpen 
en goed door te rekenen. Maar af en toe moet je ook 
denken: waar willen we heen, wat zijn de dromen die 
we na willen jagen en hoe gaan we die werkelijkheid 
maken?’  •

venties die iets corrigeren dat kapot is. 
Dat gaat bijvoorbeeld over het repare-
ren van een botbreuk met gips of een 
operatie. Vervolgens zijn er interventies 
waarmee iets net zo goed als gemiddeld 
wordt gemaakt. Denk daarbij aan een bril of 
aan een gehoorapparaat voor slechthorenden. En 
tenslotte is er de extreemste vorm die iemand boven het 
normale niveau uit tilt. Daarmee krijgt iemand een toe-
gevoegde capaciteit, waardoor hij ergens beter in wordt 
dan de anderen. In de sport is die laatste interventie na-
tuurlijk niet toegestaan.’

Wat vind je zelf wenselijk?
‘Ik denk dat ik mijn eigen ideeën hierover achterwege 
moet laten. Iedereen heeft een lichaam, iedereen mag 
of moet hier misschien zelfs over nadenken. Als we 
tot een wenselijke toekomst willen komen, moeten er 
 zoveel mogelijk mensen meedoen. En iedereen kan zich 
erover uiten, want het gaat eigenlijk gewoon over het 
leven.’

Jullie hebben een ontwerpwedstrijd uit
geschreven – de inzendtermijn is net ver
streken – met als thema de toekomst van 
het lichaam. Wat was het idee daarachter?
‘Met collectief dromen komen we misschien tot wenselij-
ke ideeën. Dat willen we stimuleren. En ontwerpers den-
ken vaak na over het maken van dingen voor de langere 
termijn. We hoopten dat er zoveel mogelijk makers uit 
zoveel mogelijk disciplines mee aan de slag zouden gaan. 
Dat is gelukt. De inzendingen zijn te zien op het platform 
toekomstvanhetlichaam.nl. Mijn hoop is dat die inzen-
dingen dezelfde functie krijgen als maquettes hebben 
voor architecten. Zo’n maquette is een medium om in 
het heden na te denken over hoe de toekomst zou kun-
nen zijn, om er je gedachten op te kunnen projecteren. 

Door je 
dromen te visualiseren 

kun je proberen mensen 
ervan te overtuigen
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